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 پديده مظفرى

عملكرد  بر  نظارت  و  سياست گذارى  «وظيفه 
نظام  سازمان  تشكيل  قانون  اساس  بر  سازمان 
پزشكى برعهده شورايعالى است كه به عنوان يكى 
از اركان سازمان نظام پزشكى اين وظيفه را به خوبى 
انجام مى دهد.»  اين گوشه اى از صحبت هاى دبير 
شورايعالى سازمان نظام پزشكى است، در خصوص 
وظايف نظارتى سازمان و صحبت هاى زيادى كه 

چند وقت اخير پيرامون آن بحث شده است.
دبير شورايعالى سازمان نظام پزشكى كشور در 
گفتگو با خبرنگار  سپيد گفت: «همه كسانى كه در 
حوزه سلامت درگير هستند، از جمله نظام پزشكى، 
وزارت بهداشت، مجلس و حتى رسانه ها بايد كمك 
كنند كه وظايف محوله بهتر انجام شده و به افراد 
حاشيه ساز اجازه پيشروى داده نشود و نگذاريم از 
اين فضا سوء استفاده كرده و روابط بين اركان نظام 

سلامت را مخدوش كنند.»
محسن مصلحى افزود: «نظارت و پيگيرى امور 
لذا هيچ كس  تيمى است و  فعاليت  سازمانى يك 
نمى تواند ادعا كند كه به تنهايى قادر است، آن را 
انجام دهد. اين فضا قبلا به وجود آمده بود كه كارها 
و نظارت به تنهايى قابل انجام است كه البته اشتباه 
است. هيچ كسى بدون كمك ساير اركان نمى تواند 

به تنهايى موفق شود.»
وى ضمن تاكيد بر حمايت شورايعالى از رئيس 
سازمان نظام پزشكى گفت: «شورايعالى در جهت 
انجام وظايف و ماموريت هاى محوله كمال همكارى 
را با رئيس سازمان دارد. در سال هاى اخير و بالاخص 
دو سه سال گذشته شرايط بسيار ويژه اى بر حوزه 
سازمان  پزشكى،  جامعه  كه  شده  حاكم  سلامت 
نظام پزشكى، شورايعالى و انجمن هاى علمى را با 

مشكلات زيادى مواجه كرده است.»
جايگاه  در  «ما  كرد:  تاكيد  همچنين  مصلحى 
شورايعالى سازمان علاوه بر حمايت از رئيس كل 
سازمان از وزير محترم بهداشت نيز حمايت كامل 
عنوان  به  ما  وظايف  از  يكى  اين  و  كرد  خواهيم 

شورايعالى است.»

وى ضمن گلايه از فضاى ايجاد شده در رابطه 
مالياتى،  مسائل  «تشديد  سازمان گفت:  وظايف  با 
پزشكان،  حبس  موضوع  مثل  قضايى  مباحث 
موضوع  با  برخورد  نحوه  رسانه اى،  هجمه هاى 
پزشكى،  جامعه  منزلت  به  توهين  و  زيرميزى 
و  پزشكى  حرف  شاغلين  نظرات  به  بى توجهى 
نمايندگان آنان در تصميم گيرى ها و نيز طرح تحول 
نظام سلامت و مجموع اين حوادث مطالبات و سطح 
توقع همكاران را از سازمان و شورايعالى به شدت 

افزايش داده كه به ميزان زيادى هم طبيعى است.»
انجام  زيادى  اقدامات  «البته  كرد:  تصريح  وى 
شده، ليكن جوابگوى حجم مشكلات فعلى نيست. 
به نظر مى رسد نياز به تغييراتى در رويكرد و نحوه 
پيگيرى مسائل وجود دارد كه مقدمات آن در حال 
انجام است.» وى افزود: «انتظار مى رفت با توجه 
ويژه مسئولين نظام به حوزه سلامت در اين دوره 
شاهد شرايط بسيار بهترى باشيم. البته عليرغم برخى 
دستاوردهاى خوب، مشكلات زيادى هم ايجاد شده 

كه تاكنون سابقه نداشته است.»
اعضاى  از  برخى  دولتى  سمت هاى  مصلحى 
شورايعالى را يك موضوع سهل و ممتنع دانست كه 
مى تواند بسيار مثبت باشد، به شرطى كه برخى مسائل 
رعايت شود و در واقع خروجى آن به عملكرد افراد 
باز گردد و تصريح كرد: «وضعيت موجود، باعث 
شده توقعات اعضاى شورايعالى و همكاران از آن 
دسته از افرادى كه مديران دولتى هستند بالا رود. البته 
اين در حالى است كه اعضايى كه فاقد سمت دولتى 
هستند نيز در مواجهه با مسائلى ذكر شده، شرايط 

دشوارى دارند.»
دبير شورايعالى سازمان نظام پزشكى ابراز داشت: 
«خواهش من از اعضاى شورايعالى كه داراى مناصب 
دولتى در دانشگاه ها و از پيشكسوتان و داراى سوابق 
درخشانى هستند، آن است كه در اين شرايط تلاش 
را  ذهنيت  اين  شفاف تر  موضع گيرى هاى  با  كنند 
اصلاح كنند و با توجه به ارتباط خوبى كه با وزارت 
بهداشت و بدنه آن دارند، در جهت بهبود شرايط فعلى 
گام هاى بزرگترى بردارند. به هر حال بايد از پتانسيل 

حضور اين افراد در شورايعالى استفاده كرد.»

وى اذعان كرد: «متأسفانه عدم توجه به نظرات 
شورايعالى به عنوان نمايندگان جامعه پزشكى در 
تنها  نه  تعرفه گذارى  از جمله  موضوعات مختلف 
كمكى به مردم نمى كند، بلكه موجب پيچيده تر شدن 

اوضاع نيز خواهد شد.»
افزود:  پزشكى  نظام  سازمان  شورايعالى  دبير 
«قانون، وظيفه نظارتى را به معنايى كه برخى افراد 
نظر  نظام پزشكى در  براى سازمان  تلقى مى كنند، 
نگرفته، اما در موضوع اجراى كتاب ارزش نسبى 
خدمات، نقش كمكى و معين را برعهده گرفت. از 
همان ابتدا نگرانى هايى وجود داشت كه مبادا اين 
همكارى موجب بروز مشكلاتى شود. ليكن سازمان 
با تمام توان تلاش كرد كه به وزارت بهداشت در 
بحث نظارت كمك كند، اما متأسفانه مورد كم لطفى 

قرارگرفت.»
وى تصريح كرد: «در بحث نظارت هم مانند باقى 
موضوعات در نظام سلامت، نقش خوب و بد تعريف 
شده است. عده اى تلاش مىكنند، اگر موفقيتى حاصل 
شده آن را براى خود تلقى كرده و نتيجه عملكرد خود 
بدانند و اگر مشكلاتى هست آن را بر گردن ديگران 
به حل  كارها كمكى  اين  كه  بيندازند. در صورتى 

مشكلات عديده حوزه سلامت نخواهد كرد.»
مصلحى با تأكيد بر اينكه پرداخت هاى غير متعارف 
نياز به اين همه هياهو و سر و صدا ندارد، گفت: «بهتر 
حفظ  با  و  سكوت  در  ذيربط  دستگاه هاى  كه  بود 
شئونات انسانى و بدون فضاسازى رسانه اى منفى و 
تبليغاتى و متهم كردن ديگران به كم كارى به انجام 

وظايف قانونى خود مى پرداختند.»
وى تصريح كرد: «اتفاقات بسيارى در حوزه سلامت 
در حال وقوع است كه مى طلبد اركان نظام سلامت 
اعم از وزارت بهداشت، كميسيون بهداشت و درمان 
مجلس، سازمان هاى بيمه گر و سازمان نظام پزشكى 
دست به دست هم داده و در جهت سياست گذارى 
مناسب تر براى حوزه سلامت در راستاى معنويات 
مقام معظم رهبرى و ساير اسناد بالا دستى موجود و 

برنامه چهارم و پنجم توسعه اقدام كنند.»
وى با اشاره به اينكه نظارت تنها مختص تعرفه ها 
نيست بلكه مبحثى ريشه اى و فراگير است، گفت: 

«اتفاقاً سازمان نظام پزشكى خود جزو مدعيان اجراى 
يك نظارت صحيح توسط دستگاه هاى مربوطه است 
و اگر قانون هم نقشى براى سازمان نظام پزشكى 

تعريف كند، سازمان موظف به انجام آن است.»
بيان  با  پزشكى  نظام  سازمان  شورايعالى  دبير 
اينكه رشوه بحثى حقوقى و اقتصادى است كه از 
نظر قانونى بايد مورد بررسى قرار گيرد كه آيا در 
خصوص زيرميزى مى تواند مورد استفاده قرار گيرد 
يا خير، خاطرنشان كرد: «مقام معظم رهبرى در ديدار 
اعضاى شورايعالى سازمان نظام پزشكى با معظم له 
نظرشان اين بود كه در مورد پديده زيرميزى بدون 
رسانه اى شدن، اقدامات قانونى انجام شود، چرا كه 
بزرگنمايى آن در سطح جامعه به رابطه پزشك و بيمار 
كه از ضروريات سلامت است، لطمه مى زند. بايد هر 
چه مى توانيم با روش هاى كم عارضه تر و با بار منفى 

كمتر به حل مشكلات بپردازيم.»
از  عبرت  با  كه  كرد  اميدوارى  اظهار  وى 
بالفعل  و  بالقوه  پتانسيل هاى  از  استفاده  و  گذشته 
سازمان،  مجمع  همچون  موجود  ارزشمند  بسيار 
كميسيون هاى  علمى،  انجمن هاى  شورايعالى، 
تخصصى صاحبنظران و پيشكسوتان جامعه پزشكى 
و ساير اركان حوزه سلامت در سالى كه به عنوان سال 
همدلى و همزبانى نام گذارى شده عملكرد بهترى 
داشته باشيم. چرا كه مطمئنا هيچ فرد يا دستگاهى 
نقش آفرينان  به  توجه  بدون  و  به تنهايى  نمى تواند 
اصلى حوزه سلامت، در حل مشكلات اين حوزه 
خطير و پيچيده توفيق قابل توجه و پايدارى داشته 
باشد.» وى با تأكيد بر اينكه هيچ راه حلى را در نظام 
سلامت بدون توجه به پزشك خانواده، نظام ارجاع 
و سطح بندى خدمات نمى توان ارائه داد، خاطرنشان 
كرد: «بايد در تصميم گيرى ها واقع نگرانه و منطقى تر 
عمل كنيم، اما در حال حاضر برخى مقولات اصلى 

مغفول مانده و مباحث ديگر پررنگ شده است.»
وى در پايان گفت: «درخواست من آن است كه 
با خويشتن دارى، صادقانه و به دور از سياسى كارى 
از تمام امكانات موجود بهره برده تا با حفظ احترام 
و براساس قانون بتوانيم، خدمات بهترى را به مردم 

ارائه دهيم.»
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بررسى نقطه كمتر مورد توجه قرارگرفته اى   از طرح تحول سلامت

نام شركت هاى منتفع شده را علنى كنيد

 روايت دبير شوراى عالى نظام پزشكى از نظر مقام معظم رهبرى در مورد زير ميزى 

بدون رسانه اى شدن اقدامات قانونى انجام شود
تعيين تعرفه 
 حق قانونى 

نظام پزشكى بود
معاون نظارت و برنامه ريزى سازمان نظام پزشكى با اشاره به 
سلب اختيار تعيين تعرفه از نظام پزشكى در قانون برنامه پنجم 
توسعه، گفت: «تعيين تعرفه حق قانونى سازمان نظام پزشكى 

بود.»
محمد جهانگيرى در همايش پزشكان عمومى استان البرز 
اظهاركرد: «دولت در سال 86 تعيين تعرفه ها از سوى نظام پزشكى 
را لغو كرد و ديوان عدالت ادارى نيز به اين دستور راى داد؛ در حالى 

كه اين حق قانونى سازمان نظام پزشكى بود.»
وى در ادامه با اشاره به اينكه دهك جامعه پزشكى در دنيا هفت 
و هشت است، گفت: «اين دهك براى جامعه پزشكان ايران در 
شورايعالى بيمه، 9 و 10 ثبت شده است. بر اساس اين دهك، درآمد 
خالص ماهانه يك پزشك عمومى طبق نظر بانك مركزى شش 
ميليون تومان، ميزان درآمد ماهانه يك متخصص 9 ميليون تومان و 
براى يك پزشك فوق تخصص نيز 12 ميليون تومان درآمد ماهانه 
تعيين شده است.» جهانگيرى در ادامه از ضرورت اعتباربخشى 
و استقلال پزشكان سخن به ميان آورد و افزود: «نياز است تا 
نظام اجرايى به درستى پيگيرى شود و اعتباربخشى و استقلال 
پزشكان به طور كامل لحاظ شود و بر اساس آن بيماران ابتدا به 
پزشك عمومى ارجاع داده شوند.» جهانگيرى ادامه داد: «پزشكان 
عمومى نبايد بيماران را با درصدى پايين تر از ميانگين تعرفه اى 
كه دولت تعيين كرده، ويزيت كنند و نياز است براى  دستيابى به 
استقلال، در فعاليت هاى پزشكى گروهى سهم و درصد خود را 
مشخص كنند.» در ادامه همايش حسن شاپورى، رئيس انجمن 
پزشكان عمومى كرج اظهار كرد: «هدف از برگزارى اين همايش 
تدوين يك دستورالعمل براى به دست آوردن جايگاه مناسب 
پزشكان عمومى است.» شاپورى خاطرنشان كرد: «نياز است تا 
سياست هاى مختلف ابلاغى در كشور بررسى شده و عمليات 
اجرايى در راستاى اين سياست ها لحاظ شود.» وى افزود: 
«پزشكان عمومى چيزى بالاتر از اجراى سياست هاى مقام معظم 
رهبرى كه در اجراى نظام سلامت فرموده اند، نمى خواهند، لذا 
اميدواريم در سال جارى سياست ها با دقت، بينش و حساسيت 
بيشترى اجرا شود و سليقه هاى شخصى بر مصوبات دخالت داده 
نشود.» شاپورى در پايان با اشاره به اينكه پديده سلامت و امنيت 
استراتژيك است، گفت: «در اين رويداد مهم كليات موضوع در 
دست دولت است، اما مجريان اين پديده جامعه پزشكان هستند 
و اگر حقوق آنها به درستى منظور نشود، اين رويكرد مهم به نتيجه 

نمى رسد.»


